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i Reial Força d'Eivissa 
per Joan Marí Cardona 

La vella denominació Castell i Vila 
d'Eivissa —Caslrum el Villa de Kiil-
ça—, anib la qual os doiuiva de forma 
tan clara la idea d'una forlalesa com
posta per un castell i una vila, fou 
substituïda més tard, en havcr-se fet Ics 
muradcs noves, per aquesta altra: Cas
tell i Reial For^a d'Hixissa. Sembla que 
no tengué mai ressò popular, i malgrai 
el caràcter oficial que se li donava, el 
poble continuà dient-ne la Vila d'Li-
vissa, i ara en diu Vila. 

Les obres de la reial fortificació co
mençades Tany 1554 no s'acabaren 
mai del tot, i foren una llarga i cons
tant preocupació per als sergents 
majors, governadors i capitans gene
rals que regien la defensa de l'illa. 
També és cert que tot això era un mo
tiu excel·lent per a demostrar le.s seues 

qualitats personals davant el Consell 
d 'Aragó i davant el mateix rei. Aixi 
veini que cada un d'ells, en haver pres 
possessió, la primera cosa que feia era 
examinar les obres de la fortificació i 
trametre després un llarg memorial, 
l'esquema del qual era sempre idèntic: 
hi ha moltes coses necessàries per fer, 
l'anterior governador n 'ha fet poques 
0 cap, jo les he de fer totes. 

Tenim una relació d'Alons Sanogue-
ra, dels primers dies de! segle XVII, on 
es veu quin era l'estat de les obres i 
quantes coses estaven per acabar. Els 
baluards de Santa Tecla, del Cavaller 
(és el de Sant Bernat), de Sant Jordi i 
de Sant Jaume encara s'havien de 
reomplir de terra, i en els llenços de 
mur que els uneixen mancaven alguns 
parapets. Les voltes de les entrades a 

les easamates del Cavaller i de Sant 
Jaume eren destapades i s'havien de 
cobrir de terra. 

Tampoc no s'havien fet encara els 
parapets del baluard de Sant Joan, i la 
part nova que li havien afegit no s'ha
via reomplit de terra. La seua 
casamata només era començada, i el 
llenç que uneix aquest baluard amb el 
de Santa Llúcia havia d'aixecar-se 
molt per a poder fer el cordó; i per la 
banda de darrera no podia reomplir-
se, perquè no s'havia fet el mur inte
rior. Del F'ortal de la Mar, obert en 
aquest llenç de mur, diu que només té 
una de les tres portes que ha de tenir, i 
tampoc s'havia posat encara el pont 
llevadis. 

La major part dels parapets de Santa 
Llúcia tampoc s'havien fet, i mancava 
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ompiir-Io de terra i fer els murs de la 
casamaia. 

Del mig baluard fet per a poder 
defendre's de l'artilleria que es posàs al 
lloc anomenat Molins de Llevant (és el 
Revellí), es fa constar que no s'havien 
acabat encara els contramurs ni el mur 
interior per a poder-lo omplir de terra, 
i bona part del mur exterior s'havia 
d'aixecar per a poder fer el cordó. 

Cap a l'any 1641, Bernat de Salelles 
eslava preocupat en gran manera per la 
defensa de l'illa, malgrat que tothom 
reconeixia que la seua fortificació era 
de primera qualitat. Tracta en primer 
lloc de la guarnició que segons diu 
havia de ser de 200 soldats i només n'hi 
havia uns 160, els quals no havien 
rebut cap soldada des de dos anys 
enrera, i per això gran part d'ells esta
ven malalts, despulls i famèlics. La 
companyia de 48 cavalls era en bon 
estat, i totarari i l ler ia també. 

De les obres de la fortificació, diu 
que d'ençà que ha vengut ell s'ha posat 
el Dont llevadis del Portal de la Mar i 
s'estan empedrant els baluarls per tal 
que l'arlilleria es pugui fer córrer fàcil
ment d 'un lloc a altre segons les neces
sitats... 

Leandre Lloris veia moltes més ne
cessitats (1646). La primera de toies 
era la defensa de la Porta Principal, la 
qual segons ell era desprovisla de tota 
seguretat. l 'roposa que s'hi faci davant 
un revelli i aixi estarà amagada dels 
enemics. Al maicix temps diu que la 
pujada que havia de construir-se ha de 
tenir forma de milja lluna i que ha de 
comeni;ar-se a un punt que es pugui de
fendre des dels baluards de Sant Joan i 
de Santa IJiicia. I com que aquesta 
porta principal és necessàriament tan
cada durant la nit i per altres motius, 
demana que se n'obri una petita al seu 
costal perquè os pugui entrar i sortir si 
és del cas necessari. 

El mateix governador es queixa 
també del mal que fan els al.lots em
brutant els guatils dels baluards i 
prenen cordes i altres coses, aprofitant 
les hores que no hi ha sentinelles. 

La defensa de l'arraval de la Marina 
fou també una gran preocupació seua, 
i per això proposà que s'obris inmedia-
tamenl una sèquia molt ampla des de 
la mar fins al baluard de Sant Joan, a 
la banda de dins de la qual s'havia de 
posar una trinxera o parapet. 

Diu que el sistema d'aixecar el pont 
llevadis de! Portal Principal, que havia 
posat l'anterior governador mitjanvanl 
cordes i torn, s'ha de substituir per 
cadenes i contrapeses, perquè és moll 
perillós i ja s'havien seguit algunes des
gràcies. 

I finalment assegura que un dels 
majors perills per a la defensa del Cas
tell és la casa de la Pabordia aferrada 
als seus murs. Ell ja havia parlat amb 
el paborde i aquest li havia manifestat 
la seua conforniital per a poder-la 
tombar, però amb la condició que li'n 
comprassin una altra propera a l'esglé
sia parroquial. Es veu que comprenia 

que no hi hauria sous per a fer tal 
compra. Per això ell proposa que com 
a solució d'urgència es tombi, i que la 
Universitat es carregui un cens propor
cionat damunt ella, el qual cens hauria 
de ser equivalent al lloguer que el 
paborde rebia dels llogaters que l'habi
taven, perquè ell vivia a una casa més 
petita. 

Jacint Ferran trobà les coses mala
ment (1658), com tots: pocs soldats i 
morts de fam, escassissinies muni
cions, i les peces d'artilleria en tan mal 
estat, que no servien per a res. Diu que 
les caixes i les rodes d'aquestes peces 
són podrides i desfetes, i per això nin
gú no gosa tocar-les. 

Aquesta era també la gran queixa de 
Jeroni Garcia (1667). I ho confirma 
recordant que a les darreries del mes de 
juny passaren unes sageties sense 
bandera per davant el port, i en voler 
obligaries a identificar-se tirant uns 
quants trets d'artilleria, totes les peces 
que tiraren a l'instant caigueren a terra 
i encara hi eren. 

De les obres diu que «...haviendo 
dado fin al parapeto de la Muralla ha 
quedado con toda perfección». També 
exposa la preocupació perquè la 
Marina resti tancada i es pugui 
defendre segons havien planejat ante
riors governadors, passant el mur unes 
vint-i-cinc passes endins de la mar, fent 
un pont llevadis i una torre per alli a 
prop per a posar-hi guàrdia de nits. 
Convé fer notar que es tracta de la pri
mera estacada que corregué al llarg del 
carrer de Montgri i que tenia la Porta 
de sa Creu, mentre que tal vegada les 
restes d'una torre trobades recentment 
dins la mar entre el moll i s'Asli/lero 
podrien correspondre a la que s'esmen
ta aqui. 

Durant la segona meitat del segle 
XVII es veu que la defensa de la 
Marina fou una idea de tots els gover
nadors, però cada un l'entenia a la 
seua manera. Així Pedró Bayarte 
(1688) escrivia dient que era ben evi
dent que cap dels anteriors havien 

complit amb el seu deure referent a la 
Marina: no era permès donar establi
ments de cases vora els murs i ells h 'ha-
vien donat tants i amb tal desordre que 
en poc temps l'arraval havia crescut de 
tal manera que era un gran perill per a 
la fortificació, ja que els enemics 
podien anar fins al peu dels murs sense 
que ningú els pogués veure. Concloïa 
dient que l'únic remei era fer obres 
molt costoses de defensa per a l'arra
val, les quals al mateix temps servirien 
per a defensar els murs de Vila. Es veu 
que aleshores no s'havia fel encara el 
mur de la primera estacada del qual 
ja parlava el governador Jeroni Garcia 
l'any 1667. 

De les peces d'artilleria que hi havia 
a Eivissa als darrers anys d'aquest 
segle, sabem que eren distribuïdes aixi: 

Baluard de Santa Bàrbara: 5 
canons, tots ells mirant cap a la mar. 
Aquest baluard havia de ser el mateix 
castell, perquè se'n diu que és més alt 
que totsels altres. 

Baluard del Cavaller: 6 canons. 
És el baluard de Sani Bernat. 

Baluard de Sant Jordi: 5 canons 
Baluard de SAnl Jaume: 6 ca

nons. 
Baluard de Sant Pere: 6 canons. 

És el Portal Nou. 
Baluard de Sant Joan: 7 canons 
Baluard de Santa Llúcia: 7 ca

nons. 
Baluard de Santa Tecla: 5 ca

nons, 
De totes aquestes peces d'artilleria es 

fa constar que són de diferents cali
bres. 

Finalment també sabem que a les 
torres costaneres hi havia en total 5 pe
ces d'artilleria per aqauesles dates. 

• * * 

El present treball s'ha fel resumint 
molt algunes de les moltes dades del 
segle X Vil que poden irohar-se a 
l'Arxiu de la Corona d'Aragó, secció 
Consell d'Aragó, lligalls 1030^1048. 

JOAN MARÍ CARDONA 
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